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> L’any 1960 la Institució Cultural del
CIC, aleshores CIC, crea l’Escola de
Disseny Elisava amb les especialitats
de disseny d’interiors, disseny gràfic i
disseny industrial. Què va significar
en aquella època la creació d’una
escola amb aquesta especificitat? 


La creació de l’Escola Elisava va ser
deguda als esforços d’un conjunt de
promotors culturals i intel·lectuals,
d’arquitectes i de dissenyadors per
recuperar i desenvolupar les iniciati-
ves de disseny realitzades a Catalun-
ya abans del franquisme i actualitzar-
les amb les idees i les experiències
del disseny que, en aquells
moments, eren vigents a Europa.


La coincidència d’ideals i d’aspira-
cions, així com la necessitat col·lecti-
va de posar fi a la quarantena cultu-
ral a la qual ens obligava la
dictadura, va permetre la formació
d’un equip entusiasta que ben aviat
donaria forma a la primera escola de
disseny d’Espanya.  


Aquesta iniciativa es va veure afavo-
rida per l’arribada al nostre país de
l’onada expansiva de la reconstruc-


ció europea de la postguerra, i l’op-
ció de l’economia espanyola d’inte-
grar-se als processos econòmics del
capitalisme internacional. 


Dins d’aquest context, econòmica-
ment favorable, la indústria manufac-
turera catalana va entrar en una fase
de desenvolupament que va perme-
tre obrir una via de modernització i
d’industrialització. 


Aquest canvi econòmic encara va
posar més en evidència el desfasa-
ment que existia entre les estructu-
res polítiques de l’època i la realitat
cultural que vivíem.


> Enric Bricall (†), Jordi Roura, Jordi
Berrio, Joan Niubó, vostè mateix...
Faci, si us plau, una mica de memò-
ria i assigni a cada persona el seu
paper en el context d’aquella primera
escola.


Com he dit, la realització del projecte
Elisava va ser sobretot un treball en
equip. En un context com els dels
anys seixanta, totalment mancat d’in-
fraestructures i institucions pròpies
del disseny, els nostres esforços
havien de ser necessàriament
vacil·lants. 


La primera tasca va ser, doncs, defi-
nir i estructurar l’àmbit específic de
l’ensenyament del disseny per tal
d’oferir una escola moderna, directa-
ment lligada a les experiències euro-
pees.


Aquesta fase no hagués estat possi-
ble sense la participació d’un equip
de persones entusiastes i compe-
tents que crèiem en el projecte Elisa-
va. Podríem destacar els companys
Jordi Roura, Enric Bricall i Jordi
Berrio. Des de l’equip de direcció, la
seva tasca va ser decisiva. 


De Jordi Roura voldria ressaltar la
seva apassionada dedicació al pro-
jecte Elisava. També el seu alt sentit
pedagògic, sempre acompanyat
d’una senzillesa modèlica, en la seva
tasca docent en el Taller de forma i
volum.


De Jordi Berrio caldria destacar-ne la
capacitat intel·lectual. El seu sentit
crític i analític en el si de l’Escola es
va traduir en el gran impuls que va
donar a la recerca i la docència. La
seva àrea de teoria del disseny va
esdevenir un centre de debat i anàlisi
que ben aviat traspassaria l’àmbit de
l’Escola. 


Conversa amb Jordi Pericot, doctor en
història de l’art i llicenciat en filosofia
per la Universitat de Barcelona. 
Enric Masllorens
Director general de la ICCIC


Jesús Diego  
Secretari adjunt de la ICCIC


Jordi Pericot i Canaleta, entre d’altres, ha exercit els
càrrecs de director de l’Escola Superior de Disseny Elisa-
va entre 1967 i 1980, catedràtic de disseny de la Facul-
tat de Belles Arts de la Universitat de Barcelona, vicede-
gà dels estudis de comunicació audiovisual i vicerector
de la Comunitat Universitària i de Relacions Institucio-
nals de la Universitat Pompeu Fabra de Barcelona (UPF),
de la qual és catedràtic emèrit de comunicació audiovi-
sual i publicitat. També ha estat director científic de la
línia de Disseny i Creativitat i president de Barcelona
Media.


Ha estat membre del Consell de Disseny de la Generali-
tat de Catalunya, acadèmic de la Real Academia de
Santa Isabel de Hungría de Sevilla, i representant d’Es-
panya en la XXXVI Biennal Internacional d’Art de Venè-
cia.


Actualment és membre de la Reial Acadèmia de Belles
Arts de Sant Jordi i membre del Consell de Redacció de
Temes de Disseny de l’Escola Superior de Disseny Elisa-
va, de la qual és fundador.


Ha publicat diversos llibres i treballs sobre disseny i la
seva pedagogia, imatge visual i comunicació.


Recentment l’Ajuntament de Barcelona li ha atorgat la
Medalla d’Or al Mèrit Cultural.







semblen qüestionar molts dels
aspectes culturals sobre els quals
s’ha basat la pràctica del disseny,
s’imposa una profunda reflexió teòri-
ca i d’investigació que restitueixi el
disseny en aquest nou àmbit cultural. 


És a dir, que l’objectiu de TdD de
potenciar la recerca no tan sols no
sembla esgotat sinó al contrari, diria
que gaudeix d’una gran acceptació
entre científics i professionals del
disseny.


> Seguim en la mateixa línia, però
fent un gran salt en el temps. Juny de
2007, Jordi Pericot, professor emèrit
de la UPF i director de la línia d’inves-
tigació Innovació, Disseny i Creativitat
de Barcelona Media és distingit amb
la Medalla d’Or al Mèrit Cultural.
“Estudies o dissenyes?” Recorda la
frase? Es pot parlar, doncs, amb tota
propietat d’una disciplina del disseny?


La Medalla d’Or de l’Ajuntament de
Barcelona al Mèrit Cultural és una
distinció que m’omple de satisfacció,
especialment pel fet d’anar lligada
íntimament a l’àmbit del disseny. 


En gran part, aquesta medalla em va
ser concedida en reconeixement als
meus anys dedicats a l’estudi i la
recerca del disseny, ja sigui des de
la meva pràctica pedagògica com a
director de l’Escola Superior de Dis-
seny Elisava, com també per la meva
modesta aportació en la investigació
dins d’aquest àmbit.


Crec, modestament, que els esforços
que tots nosaltres vàrem esmerçar
per introduir i divulgar el disseny en
una societat marginada, políticament
i culturalment, com era la dels anys
seixanta, va contribuir a la normalit-
zació del nostre país. Podríem dir
que, quan va arribar de la democrà-
cia al nostre país, el disseny era ja
una realitat.


Ara, amb la distància del temps i
amb plena democràcia, a vegades


penso que aquesta realitat ha estat
fins i tot massa assimilada, en el
sentit que el disseny s’ha transfor-
mat, per a alguns, en una moda que
ha substituït el concepte de necessi-
tat, que tant va animar els nostres
esforços. 


Modes i ironies a part, crec que estu-
diar i dissenyar sempre han constituït
un binomi indivisible. La complexitat
del procés de disseny requereix estu-
diants i professionals competents
amb un gran sentit crític.  


> Més mèrits i més cronologia.
Novembre de 2008, Jordi Pericot ha
estat escollit membre de la Reial
Acadèmia de Belles Arts de Sant
Jordi. Comenti, si us plau, quin signifi-
cat té per vostè una distinció com
aquesta?


El meu ingrés a la Reial Acadèmia de
Belles Arts de Sant Jordi és, sens
dubte, un esdeveniment especialment
memorable en la meva biografia. 


Per als que hem intentat amb el nos-
tre treball quotidià comprendre i prac-
ticar l’art, aquest reconeixement a la
meva discreta aportació al món de la
cultura és un motiu de satisfacció.


Com a acadèmic, espero no defraudar
en les meves noves funcions de vet-
llar per la conservació i pel desenvolu-
pament del patrimoni i, en la mesura
de les meves capacitats, espero
poder ser útil a la cultura del país. 
Des d’un punt de vista més imme-
diat, l’ingrés a l’Acadèmia m’ha per-
mès estudiar un període de la histò-
ria en què vaig participat activament,
però que actualment és el gran des-
conegut de la història de l’art. Em
refereixo al moviment artístic anome-
nat cinetisme. 


En el meu discurs d’ingrés, ara publi-
cat en format llibre, estudio l’herèn-
cia que el cinetisme ha llegat al món
actual, tot posant un èmfasi especial
en el pas d’aquest moviment -basat


en la participació de l’espectador i
propi de les avantguardes del món
industrial- a l’art interactiu sorgit de
la revolució digital que vivim actual-
ment. 


> La paraula disseny ha estat empra-
da de moltes maneres diferents. Hi
ha qui diu que tot el que ens envolta
és disseny. El terme disseny s’aplica
a una gran multitud de disciplines.
Per què no precisa la definició i ens
explica què és i què significa per
vostè el disseny? 


El disseny és una activitat que està
íntimament lligada a les necessitats
humanes i socials de cada moment.
Per això existeix una definició fixa i
permanent del disseny.


Si ens situem en els inicis d’Elisava,
la nostra definició del disseny girava
entorn a la producció industrial me-
canitzada i al concepte de qualitat
que havia d’acompanyar l’objecte dis-
senyat. Aquest concepte de qualitat
es definia per oposició als excessos
ornamentals que havien caracteritzat
el segle XIX i l’acceptació de les
noves formes derivades de la produc-
ció industrial.


L’Escola Elisava, sempre comprome-
sa amb el conjunt de la societat,
apostava per inscriure’s dins les ten-
dències hereves del funcionalisme i
del racionalisme. Per nosaltres, el
funcionalisme significava una ruptura


En aquesta difícil tasca de construir
un espai teòric i conceptual del dis-
seny, cal també esmentar la col·labo-
ració pionera de Jaume Lorés.


Enric Bricall va ser el gran renovador
de l’Escola. Amb ell, Elisava entra en
una fase de desenvolupament quali-
tatiu, i també quantitatiu, que la situa
entre les primeres institucions inter-
nacionals dins l’àmbit del disseny.  


En aquesta fase de renovació, s’in-
corpora a l’equip Joan Niubò. La
seva direcció es distingeix perquè
adequa l’estructura pedagògica de
l’Escola al gran creixement que va
experimentar Elisava a partir dels
anys vuitanta. 


> Seguim el fil de la història. El
1971-1972 es crea l’Escola de Dis-
seny Bàsic a proposta de Jordi Roura.
Això obre les portes al món del dis-
seny a un col·lectiu de joves provi-
nents de l’EGB. Què va significar
aquesta iniciativa en el camp de la
formació professional d’aquella
època?


En efecte, l’Escola de Disseny Bàsic va
donar l’oportunitat a molts joves provi-
nents de l’EGB d’iniciar-se en el món
del disseny des d’una vessant pràctica
i professional, però sense descuidar
una formació teòrica i crítica. 


Així, els alumnes de disseny bàsic,
en acabar els seus estudis, podien
optar per entrar al món professional
del disseny o continuar, si així ho
decidien, els estudis superiors en
disseny a l’Escola Elisava.


L’experiència ens va demostrar l’efi-
càcia d’aquesta iniciativa. El bon
acolliment dels nostres alumnes tant
en al món professional com acadè-
mic en són una prova. Actualment,
molts antics alumnes de l’Escola
Bàsica figuren entre els millors pro-
fessionals del país i uns quants
segueixen com a professors de l’Es-
cola Elisava. 


Cal dir que una gran part d’aquesta
reeixida va ser deguda a l’entusias-
me i la dedicació del seu director,
Jordi Roura.  


> Més cronologia. El primer número
de la revista Temes de Disseny apa-
reix l’any 1986. Es pot afirmar sense
cap mena de dubte que va ser una
iniciativa pionera i reeixida impulsada
per persones com Jordi Berrio, Enric
Bricall (†) i vostè mateix. D’aleshores
ençà han passat més de 20 anys.
Què va significar en el seu moment
aquest tipus de publicació?


Amb la perspectiva històrica que li
atorgaven els 15 anys d’experiència
en l’ensenyament del disseny, Elisa-
va va esdevenir en pocs anys un lloc
privilegiat d’observació per a l’anàlisi
i la crítica del disseny. 


Una situació que, lògicament, no
podia quedar reduïda al clos de les
aules, ni tampoc a l’àmbit exclusiva-
ment docent, sinó que calia trans-
cendir aquests espais i establir un
nou diàleg amb el conjunt de la
societat.


Per donar resposta a aquesta neces-
sitat, vàrem crear la revista científica
Temes de Disseny (TdD), primer espai


de recerca especialitzat en disseny
del nostre país i canal bàsic de
comunicació i intercanvi d’idees
entre professionals, pedagogs i estu-
diosos de la cultura del disseny.
Ara, després de dues dècades d’exis-
tència, podem dir amb gran satisfac-
ció que TdD (d’edició trilingüe) és un
dels més mitjans internacionals de
recerca importants pel que fa a la
teoria del disseny i un vincle de comu-
nicació imprescindible entre la pràcti-
ca científica, docent i professional. 


En són testimoni els més de 200
articles científics d’autors de gran
prestigi internacional publicats. Des
de fa un any, TdD es publica també
en format digital i obert. 


És evident que aquest nou format, a
més a més de facilitar l’accés univer-
sal de la totalitat dels seus contin-
guts, també permetrà ampliar la par-
ticipació internacional de nous
lectors i investigadors del disseny.
Sens dubte, aquests nous horitzons
estimularan, encara més, el pensa-
ment crític i racional que sempre ha
caracteritzat Temes de Disseny.


Crec que TdD és una revista científi-
ca que segueix sent necessària. En
aquests moments, en què les condi-
cions tecnològiques i econòmiques
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visual, i els seus usuaris en el con-
text i la situació en què es produeix
l’acte comunicatiu. 


Em permet analitzar els significats
que adquireixen els objectes i les
imatges a partir de l’ús concret que
se’n fa dins una situació comunicati-
va determinada i concreta.  


> Cal abandonar la idea que tothom
és capaç de tot en el terreny del dis-
seny?


Una interpretació deformada del dis-
seny considera aquest com el simple
fet d’afegir elements d’ordre estètic
a un procés de producció. En reali-
tat, el disseny va molt més enllà d’a-
quest simple maquillatge. 


En línies generals podríem dir que
dissenyar és un procés per fer que
un objecte sigui disponible per acom-
plir una acció eficaç. Des d’aquest
punt de vista, el disseny és un pro-
cés de configuració mental a la
recerca d’una solució i, per tant, es
pot conceptualitzar com un camp de
coneixement interdisciplinari.


Dissenyar és una tasca complexa
d’integració de requisits tècnics,
socials, econòmics, necessitats bio-
lògiques i psicològiques i sempre
amb relació al medi ambient. Per
això se’n desprèn una alta responsa-
bilitat ètica. 


Crec en la necessitat de dotar el dis-
seny de nous continguts ètics i res-
pectuosos amb els individus. Un dis-
seny que eviti que els individus
siguin degradats a la condició de
bulímics de disseny, és a dir, indivi-
dus desposseïts d’iniciatives i d’es-
pontaneïtat que actuen cegament en
funció de la publicitat i les consignes
de mercat.


> Canviant de tema. Enguany la UPF
va ser l’encarregada d’organitzar les
Jornades “Diàlegs per la Memòria” de
les quals vostè va ser director. Expli-
qui’ns, si us plau, en què van consistir
aquestes Jornades i en quin marc
estatal se situa aquest tipus d’activi-
tats.


És una recerca que vaig iniciar fa
uns anys com a vicerector de la UPF.
L’objectiu d’aquest treball era assu-
mir, des de la comunitat i les institu-
cions, la defensa del dret a la veritat
històrica. Un treball de recerca sobre
les vivències i els records acumulats
pels components de les Aules Uni-
versitàries per a la Gent Gran, adscri-
tes a les universitats catalanes. 


En aquest treball es recullen, en for-
mat llibre i vídeo, els testimonis de
les persones que han volgut donar la
seva veu per tal de recordar i expo-
sar els seus records i les seves his-


tòries personals durant el període de
la dictadura franquista. 


En aquesta recerca hi han participat
professors universitaris de la UPF i
de la UB i un ampli ventall d’estu-
diants de doctorat, sota l’estreta,
atenta i sempre gratificant participa-
ció i col·laboració de diferents mem-
bres de les Aules Universitàries per
a la Gent Gran i d’un reduït però
rellevant nombre d’altres protagonis-
tes que també han relatat les seves
experiències viscudes durant la dicta-
dura. 


Un cop finalitzat aquest període, l’e-
quip de “Fer present la memòria” ha
iniciat una segona recerca basada
en el període anomenat Transició.


Per acabar, què significa i què com-
porta ser catedràtic emèrit d’una uni-
versitat?


Ser anomenat catedràtic emèrit, a
part del reconeixement de la tasca
personal al llarg de la meva vida aca-
dèmica, que sempre satisfà, també
comporta la possibilitat de dedicar-
se plenament a la recerca ja sigui
amb programes específics de la Uni-
versitat, cursos de doctorat o de
recerca personals més puntuals. 


En poques paraules, fer exclusiva-
ment i lliurement allò que sempre
m’ha agradat: estudiar i investigar 


amb un estil ornamental anterior.
Amb el transcurs dels anys i la natu-
ral evolució social, aquest paradigma
funcionalista que tantes opcions
pedagògiques va instaurar es va
demostrar insuficient. 


Els excessos normatius que aplicà-
vem al procés de disseny van anar
constrenyent el mateix procés de dis-
seny. D’altra banda, el concepte de
funció va anar variant i les noves
opcions van capgirar els planteja-
ments didàctics.


Actualment, des de diferents ves-
sants apareixen nous terrenys per a
una nova definició. Prendre conscièn-
cia d’aquesta nova realitat comporta
incorporar nous elements aplicables
als objectes materials de l’entorn
físic humà. 


Entre aquests elements està la pro-
jectació estratègica i preventiva,
caracteritzada per l’ambició d’antici-
par-se a les necessitats i les particu-
laritats del nostre entorn. 


És a dir, un disseny que incorpori el
temps i la prospectiva com a eixos
bàsics d’un procés amb capacitat
per transcendir el present i anticipar-
se als impactes i efectes mediam-
bientals que comporta. Un disseny
explícitament conscient del paradig-
ma de la sostenibilitat i amb voluntat
d’integrar-lo al cicle productiu.


En definitiva, un disseny respectuós
amb el futur i decidit a no ultrapassar
les seves atribucions per no compro-
metre la capacitat i el dret de les
generacions futures a decidir i satis-
fer les seves pròpies necessitats.


> Les seves principals línies d’investi-
gació han estat la semiòtica i la prag-
màtica de la imatge. Ens ho vol expli-
car de manera més intel·ligible? 


En efecte, les meves principals línies
d’investigació en el camp de la
comunicació social, la imatge o el
disseny quasi sempre han girat
entorn a la semiòtica i la pragmàtica. 


La semiòtica, en tant que ciència
general de tots els sistemes de sig-
nes que operen en la comunicació
social, esdevé, al meu entendre,
d’una gran utilitat per estudiar les
estructures comunicatives, ja siguin
verbals o visuals. 


La pragmàtica és molt eficaç per
analitzar les relacions d’un llenguat-
ge, en el meu cas prioritàriament
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